
نایب رئیس فدراسیون فوتبال روز 
گذشته با حضور در برنامه تلویزیونی 
در مورد آخرین شرایط فوتبال ایران 
صحبت کرد. منصور قنبرزاده درباره 
تشکیل کارگروه نظارت بر سقف بودجه 
باشگاه ها و تخلفاتی که گفته می شود 
برخی باشگاه ها در رعایت قوانین 
داشته اند، اظهار داشت: »از ابتدا قرار 
شد این کارگروه مطابق دستورالعمل ها 
و رعایت سقف بودجه نظارت مستمر 
و پایدار داشته باشد . سازمان بازرسی 
کل کشور ورود کرد. برخی سؤال کردند 
آیا ورود برخی نهادهای نظارتی به منزله 
ورود شخص ثالث به فوتبال محسوب 
می شود یا خیر؟ حدود ۱۳ باشگاه ما از 
منابع دولتی شبه دولتی یا منابع عمومی 
کشور استفاده می کنند. در میان این 
حجم وسیعی از قراردادها، چند مورد 
اشکالاتی داشت. برخی باشگاه ها 
روزهای آخر قراردادها را ثبت کردند 
اما در ادامه سازمان بازرسی با بررسی 
قراردادها در ابتدا خود سازمان لیگ را 
مورد سؤال و توضیح قرار داد. به صورت 
مثال باشگاهی داشتیم که یا یک 
بازیکن ایرانی اش با وجود منعقد نشدن 
قرارداد ارزی، شیوه اش به نوعی دور زدن 
بود و ارزی می شد.  یعنی قرارداد را ریالی 
بسته بودند که مطابق نوسان قیمت ارز، 
مبلغ این قرارداد تغییر می کرد. سازمان 
بازرسی گفت از این دستورالعمل تخطی 

شده و ما هم موضوع را به کمیته 
انضباطی منتقل کردیم.«

 
قرارداد 15 میلیاردی همسر 

بازیکن تکذیب شد
قنبرزاده در مورد اینکه اعلام شده با یک 
بازیکن قرارداد ۵ میلیاردی بسته شده 
اما با همسر همان بازیکن که عضو تیم 
دیگری از همان باشگاه است قرارداد 
۱۵ میلیاردی بسته شده است، گفت: 
»صد درصد این خبر کذب است. باید 
حواس مان باشد بازیکنان و خانواده شان 
را به این شکل تخریب نکنیم. آن چیزی 
که در سازمان لیگ بود، این رقم نیست. 
در بحث والیبال هم اشرافی نداریم و 
چنین اتفاقی رخ نداده است. حتی آن 
بازیکن از مقامات قضایی حق پیگیری 
دارد.« نایب رئیس فدراسیون در مورد 
اینکه آیا باشگاه ها مجوز این را دارند که 
قراردادهای امسال خود را با سال بعد 
تهاتر کنند، توضیح داد: »اصلاً فلسفه 
وجود کارگروه، ساماندهی بودجه بر 
اساس درآمدها و هزینه ها بوده است. 
یکی از دلایل ورود این بود که آیتم صدور 
مجوز حرفه ای رعایت شود و لیگ برتر 
به خطر نیفتد. بنابراین اینکه باشگاهی 
یک چهارم قرارداد بازیکنش را برای سال 
اول در نظر بگیرد و سه  چهارم را برای 
فصل بعد ببرد یا ۲ برابر را برای سال 
بعد در نظر بگیرد، به نوعی هدف کلی 
کارگروه را از بین می برد و تعهداتی برای 
سال بعد ایجاد می کند که قطعاً تحقق 
پیدا نمی کند. نتیجه اش هم می شود 
اتفاقی که برای استقلال افتاد. برخی از 

مدیران عامل باشگاه ها مثل استقلال، 
پرسپولیس و حتی تراکتور گفتند که اگر 
کنترل نمی شد امسال چهار، پنج باشگاه 
تعهد بیش از هزار میلیارد تومان ایجاد 
می کردند. تهاتر مغایر با قانون کارگروه 
است، چون در قانون گفته ایم سال بعد 
۲۵ درصد می توانیم افزایش قرارداد 
داشته باشیم. پس این اتفاق مغایر 
قانون است. این اتفاق را هم سازمان 
بازرسی به عنوان یک گزارش به ما ارسال 
کرده است. تمام این موارد صورتجلسه و 
به کمیته انضباطی ارسال شد. سازمان 
بازرسی هم از ما مدارک خواست، چون 
باشگاه مورد نظر از منابع دولتی استفاده 
می کرد. اخلاقاً صحیح نیست اسم 

باشگاهی را بیاوریم.«
 

لغو بازی ها در کشور ثالث
عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال 
در پاسخ به سؤالی مبنی بر آخرین 
وضعیت میزبانی تیم های ایرانی از 
عربستانی، گفت: »در آخرین مصوبه 
کمیته های اجرایی AFC تا اطلاع ثانوی 
بازی طرفین را در کشورهای ثالث تعیین 
کرده بودند، اما طبق اطلاعی که یک تا 
۲ روز قبل گرفتم، ریاست فدراسیون 
فوتبال با رئیس فدراسیون عربستان 
یک دیپلماسی را در پی گرفتند که تا 
وزارت امور خارجه دو کشور هم پیش 
رفت و یکی از دستورهای کارشان در 
دیدار اخیر درباره مسابقات ورزشی بود. 
بزودی تفاهمنامه ای بین فدراسیون 
فوتبال ایران و عربستان امضا می شود 
که طی آن ممنوعیت ها در کمیته 

اجرایی AFC لغو می شود تا تیم های 
عربستانی بتوانند به ایران بیایند و 
تیم های ایرانی هم به عربستان بروند. 
آنچه که من اطلاع دارم این تفاهمنامه 
بزودی اجرا می شود و عربستانی ها از 
همین فصل لیگ قهرمانان آسیا به 
ایران می آیند و مشکلی برای حضور 
نخواهند داشت. یکی از اهداف سفر 
اخیر تاج به استرالیا همین بود اما 
قصد داشت تا زمانی که در این مورد 
به قطعیت نرسیده رسانه ای نکند. 
این  تفاهمنامه  بزودی اجرا و به کمیته 
مسابقات کنفدراسیون احراز می شود.«

  
ثبت الزامی پرداختی های 

هواداران متمول
وی در پاسخ به این سؤال که آیا گرفتن 
پول از هواداران متمول در سقف بودجه 
محاسبه خواهد شد، توضیح داد: »یک 
هوادار دوست دارد به یک باشگاه 
کمک کند. در تمام دنیا هم هست و 
باید از او تقدیر کرد اما قوانینی در کشور 
داریم که در همه جای دنیا هم است به 
نام پولشویی که باید ضابطه مند باشد. 
فدراسیون و نهادهای نظارتی می گویند 
اگر باشگاه دولتی می خواهد از هوادار 
متمول پول بگیرد، باید این مبالغ 
در دفتر باشگاه ثبت شود تا قابلیت 
پیگیری داشته باشد و شائبه پولشویی 
به وجود نیاید . هزینه برای تیم های 
پایه یا تجهیزات پزشکی اصلاً در بودجه 
باشگاه نمی آید. البته در حساب و 
کتاب ها می آید. اگر مشخص شود 
پول مستقیم به حساب بازیکن رفته 

شامل دستورالعمل حقوق و دستمزد 
خواهد شد. اگر مراحل قانونی طی 
نشود و باشگاه از منابع دولتی استفاده 
کند، مثل یک وزارتخانه که کمک های 
مردمی دریافت می کند اما ثبت و ضبط 
نمی شود، تخلف محسوب خواهد 
شد. باشگاه موظف به افشای این 
اطلاعات است، در غیر این صورت 

شائبه پولشویی ایجاد خواهد شد.«
 

باشگاه ها دوستانه با امید 
همکاری کنند

وی درباره همکاری باشگاه ها با تیم 
ملی امید برای بازی های آسیایی توضیح 
داد: »ما یک قوانین بیرونی داریم که 
باشگاه ها در فیفادی حتماً باید به تیم 
ملی بازیکن بدهند، ولی یک قوانین 
داخلی هم داریم. مصوباتی در هیأت 
رئیسه داریم که اگر تعداد بازیکنان 
یک تیم در تیم های ملی بیشتر از سه 
بازیکن باشد ما می توانیم بازی های 
تیم مورد نظر را به تعویق بیندازیم. باید 
این موضوعات را دوستانه حل کنیم. 
باید با تفاهم بنشینیم و صحبت کنیم. 
می دانم تاج هم رایزنی کرده و نظر مثبت 

باشگاه ها را گرفته است.«
 

دربی اواسط مهر
نایب رئیس فدراسیون فوتبال در 
پاسخ به این سؤال که دربی تهران 
در چه تاریخی برگزار خواهد شد، 
گفت: »تا حدود ۲۱ روز دیگر که قطعاً 
نخواهیم داشت. تقریباً همان اواسط 

مهر خواهد بود.«

فوتبال ایران زیر ذره بین
مدیریت فوتبال 2

 VAR ورود 
در مراحل نهایی
وی در مورد آخرین 
 VAR وضعیت ورود

به کشورمان، توضیح 
داد: »اتفاقات خوبی 

در حال افتادن بود اما 
شیطنت هایی از کشور 

خودمان رخ داد که 
باعث شد این اتفاق در 

مورد شرکت EVS نیفتد. 
یک قرارداد پنج ساله 

امضا کردند و تقریباً کار 
تمام شده بود. مراحل 
پشتیبانی و نصب هم 

در قرارداد آمده و حتی 
متن را آماده کردیم تا 

باشگاه ها قرارداد ببندند 
اما متأسفانه از داخل 

کشور یا شرکت های رقیب 
اطلاعاتی دادند که بیش 

از 10 درصد قطعات این 
شرکت آمریکایی است و 

به همین دلیل اجازه ورود 
آن به داخل را ندادند. این 

شرکت در زمان انعقاد 
قرارداد مشکلی نداشت 
اما در واقع این شیطنت 

خیانت به کشور بود نه 
یک فرد. اگر آن اتفاق 

نمی افتاد الان VAR در 
کشور بود. آن یک کشور 

مورد تأیید فیفا بود.«
 

آزادی با VAR در لیگ 
قهرمانان آسیا

نایب رئیس فدراسیون 
در پاسخ به این سؤال که 

آیا ورزشگاه آزادی برای 
ورود VAR اجاره ای شرایط 

لازم را دارد و اینکه اگر 
AFC بخواهد این کار را 

۵0 روز طول بدهد به آغاز 
فصل جدید لیگ قهرمانان 
نمی رسد، گفت: »ورزشگاه 

آزادی دست شرکت 
تجهیز و توسعه است و 

فدراسیون یک هماهنگ 
کننده است. در این یک 

هفته تا 10 روز هاشمی چند 
بازدید از ورزشگاه داشته 
است. او به فوتبال خیلی 

اشراف دارد. تاج هم مکرر 
از AFC پیگیری می کند و با 

این رویه ای که من دیدم 
ان شاءالله این اتفاق خوب 

خواهد افتاد. تغییرات 
پرتابل به شکلی است که 

خیلی به تعمیرات ورزشگاه 
ارتباطی ندارد. بازدیدی 

هم مسئولان AFC خواهند 
داشت و ظاهراً تجهیزاتی که 
دارند نیاز به امکانات زیادی 
ندارد. تاریخ این بازدید البته 
مشخص نیست. تمام تلاش 

فدراسیون وزارت ورزش و 
مجموعه کشور این است 
که این سیستم برای لیگ 
قهرمانان به ایران بیاید.«

ZOOM

انتظاری که از شما می رود دقیقاً 
همین است آقای هاشمی

لزوم عدالت در ورزش با 
تصمیمات بدون تعارف

»ورزش کشور به تصمیماتی نیاز 
دارد که بدون تعارف و فقط به سود و 
مصلحت کشور باشد و به لطف الهی 
بر اساس همین توصیه و فرمایش 
حکیمانه عمل خواهیم کرد.« این 
حرف سرپرست وزارت ورزش و جوانان 
مصداق بارز از حرف تا عمل است. 
آنچه که کیومرث هاشمی در این مدت 
کوتاه از خودش نشان داده، تصمیمات 
بدون تعارفی است که برای اصلاح 
سیستمی معیوب دارد گرفته می شود؛ 
تصمیماتی که روی ریل افتاده، حرکت 
را شروع کرده و اگر همین رویه را ادامه 
بدهد به اتفاق های درست منجر 

خواهد شد.
تغییرات در همین مدت کوتاه از زمان 
رفتن سجادی گویای همه چیز است. 
حمید سجادی از جنس ورزش بود 
و انصافاً اگر بنا به نمره دادن باشد، 
می شود مهر قبولی را روی کارنامه اش زد 
اما... همیشه این اماها در ورزش ایران 
وجود دارند. اماهایی که سربزنگاه یقه 
ورزش و نفری که پشت میزش نشسته 
را گرفته و او را از ورزش دور کرده است.

تعارف که نداریم، باید جهادی کار کرد، 
باید زاویه دید را تغییر داد و باید مسیر 
به سمتی برود که مدیران کاربلد و 
باتجربه و صد البته تحصیلکرده با 

اخلاق ورزشی در رأس قرار بگیرند.
لغو انتخابات چند فدراسیون ورزشی 
مثل سوارکاری و آمادگی جسمانی 
پیام های زیادی را به همراه دارد. 
مثل اینکه هاشمی قدم رو به جلو 
برداشته و خودش را از بده بستان های 
سیاسی خارج کرده. مثل اینکه دارد 
خط می کشد روی نفراتی که بر اساس 
رابطه روی صندلی مدیریت نشسته اند 
و رابطه فلان مسئول سیاسی دخلی به 

انتخابش نداشته  است.
هاشمی دارد یک شکل تازه ای را 
وارد ورزش می کند؛ همان شکلی که 
خیلی ها انتظارش را دارند، یعنی سد 
مستحکمی مقابل مسیر ورود افراد 
غیرورزشی و بعضاً سیاسی به وزارت 
ورزش و جوانان، به فدراسیون ها و به 
هیأت ها می سازد. این اقدام صحیح 
است آقای هاشمی و انتظار می رود 
انتخابات و لزوم رعایت عدالت در آن 

به یک اصل تبدیل شود.
شما در اظهارات خودتان از این گفته اید 
که با اتکا به بیانات رهبر انقلاب، بی اعتنا 
به جوسازی ها و حاشیه ها هستید و 
تمام تلاش خودتان را خواهید کرد تا 
آخرین روزی که در رأس هستید آن را 
مقابل چشمان خودتان قرار بدهید. 
بسم الله آقای مهندس. فقط یک 
نکته را هم فراموش نکنید؛ اینکه در 
این راه قطعاً به مشورت های درست 
برای گرفتن تصمیمات درست نیاز 
دارید؛ مشورت هایی که می توانند 
نفراتی را کنار شما قرار بدهند تا کاربلد 
باشند، دل شان برای این ورزش بسوزد 
و کمک کنند تا قدم های شما محکم تر 
از همیشه برداشته شود. انتظار از یک 
مدیر ورزشی قطعاً همین است. این 
بار هم چشم و دل ورزش و ورزشی ها 
به یک مدیر دیگر از جنس ورزش گرم 
است و قطعاً خواسته آنها و عمل کردن 
به همه وعده هایی که داده اید می تواند 
چراغ راهی باشد برای اینکه سر ورزش 
بلند باشد و عملکرد یک مدیر ورزشی 
پاسخی باشد به اعتمادی که رئیس 

جمهور به شما کرده است.

 zگزارش

 zسرمقاله

مرتضی رضایی
روزنامه نگار

قرعه کشی مرحله گروهی فصل ۲۰۲۳-۲۴ 
لیگ اروپا ظهر دیروز برگزار شد که طبق آن، 
تیم فوتبال آ ا ک آتن باید در گروه B با تیم های 
آژاکس هلند، مارسی فرانسه و برایتون 
انگلیس رقابت کند و بازی های سختی 
برای صعود به دور حذفی انجام بدهد. 
یاران حاجی صفی و محمدی در شرایطی 
نتوانستند به مرحله گروهی لیگ قهرمانان 

اروپا برسند و برابر آنتورپ بلژیک ناموفق 
بودند که در فصل گذشته توانستند دوگانه 
قهرمانی در سوپر لیگ و جام حذفی یونان 
را به دست بیاورند، اما حالا باید در لیگ 
اروپا به مصاف حریفان سرسخت و مدعی 
قهرمانی بروند. تیم فوتبال آ ا ک آتن با وجود 
موفقیت در صعود از مرحله دوم پلی آف 
لیگ قهرمانان اروپا و برتری مقابل دینامو 

زاگرب کرواسی در رقابت با آنتورپ بلژیک 
ناکام ماندند و باید در گروه مرگ فصل جدید 
لیگ اروپا به مصاف تیم هایی بروند که هر 
کدام سال موفقی را پشت سر گذاشته اند. 
آژاکس هلند که تجربه چهار دوره قهرمانی 
لیگ قهرمانان اروپا را دارد، در شرایطی در 
سید دوم باید با یاران حاجی صفی و محمدی 
رقابت کند که در فصل گذشته جایگاه سوم 

لیگ اردیویژه را به دست آورد و در فینال جام 
حذفی نتوانست به قهرمانی برسد.

تیم فوتبال مارسی که سه هفته ابتدایی 
فصل جدید لیگ یک فرانسه را مقتدرانه و با 
دو پیروزی و یک مساوی آغاز کرده، در فصل 
گذشته مثل آژاکس هلند در جایگاه سوم 
جدول قرار گرفت و حالا به دنبال ماجراجویی 
در لیگ اروپا با حریفان قدرتمند است. 

برایتون، آخرین همگروه یاران حاجی صفی 
و محمدی که در گذشته علیرضا جهانبخش 
در آن عضویت داشت، در شرایطی جزو چهار 
تیم حاضر در گروه B  لیگ اروپا قرار گرفته 
که فصل گذشته را با حضور در رتبه ششم 
جدول لیگ برتر انگلیس به پایان رساند 
و بالاتر از استون ویلا و تاتنهام و یک پله 

پایین تر از لیورپول قرار گرفت.

 احسان و میلاد در گروه مرگ

    شنبه    11 شهریور 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7390  

باشگاه ها با تیم امید دوست باشند!
از تکذیب قرارداد 15 میلیاردی تا لغو بازی ها در کشور ثالث

 zنقل قول

مهدی تاج

اتفاقی تاریخی در فوتبال ایران

رئیــس فدراســیون فوتبــال در مصاحبــه ای در مــورد حق پخش باشــگاه ها 
گفــت: »حــق پخــش جــزو حقــوق شــناخته شــده فوتبال اســت. بیــن 60 تا 
70 درصــد درآمــد از باشــگاه ها در دنیــا از حــق پخــش اســت کــه مــا از آن 
محروم هســتیم. از همراهی رئیس محترم مجلس شــورای اســامی بابت 
پیگیری های شــان تشــکر می کنــم. الان هــم خبــری که دارم در کمیســیون 
تلفیــق عنــوان حق پخش آمــده که برای فوتبال یک اتفاق تاریخی اســت.«

محسن زمانی

درگذشت داور فینال المپیک

محســن زمانــی پــس از دســت و پنجه نرم کــردن طولانی با بیمــاری، از دنیا 
رفــت .داور بــا ســابقه فوتبــال ایــران که قضــاوت در مقدماتی جــام جهانی، 
فینــال المپیــک 1۹۸0 و چهــار دربــی پایتخــت را در کارنامــه داشــت، پس از 
چنــد ســال تحمــل بیمــاری دار فانــی را وداع گفــت. او که متولد کرمانشــاه 
بــود، پــس از ۸۲ ســال زندگــی و قضــاوت در بازی هــای مختلــف داخلــی و 

بین المللــی روز پنجشــنبه درگذشــت.

جانگ هیون سو

پیروزی مقابل سرطان

بازیکــن تیــم ملــی کــره جنوبی و عضو باشــگاه الهال عربســتان که ســابقه 
قهرمانی با این تیم در لیگ قهرمانان آســیا را دارد از شکســت ســرطان خبر 
داد. این مدافع 31 ســاله یک ماه پیش از ابتایش به ســرطان آگاه شــد و 
شــیمی درمانی اش را در بیمارســتانی در ریاض تحت حمایت مالی باشگاه 
الهــال آغــاز کــرد. حال این مدافع با انتشــار تصویری در کنار همســرش از 

شکســت ســرطان به صورت صد درصــد خبر داد.


